第六届长三角竞争法论坛

暨

高质量发展与反垄断法: 国际视野与中国方案

International Symposium on High-Quality Development and Anti-

Monopoly Law: International Perspectives and China's Approach

研讨会议程 (11月2日)

Conference Agenda (02.November)

地点/Location: 杭州香格里拉饭店小礼堂二楼人悦厅: (Renyue Hall, 2nd Floor, Small Auditorium, Shangri La Hotel, Hangzhou)

开幕式 (08:30 - 09:00)

Opening Ceremony (08:30 – 09:00 UTC +8)

主持人/ moderator:

王健(浙江理工大学法政学院院长,教授)

WANG Jian (Dean and Professor, School of Law and Politics, Zhejiang Sci-Tech University)

致辞 (每人 5 分钟) /Welcome Speech (max. 5 min. per person)

1. 傅佑晗 (阿登纳基金会(德国)北京代表处首席代表)

Johann Fuhrmann (Chief Representative of Konrad Adenauer Stiftung Beijing Representative Office)

2. 郜正荣(浙江理工大学副校长,教授)

Gao Zhengrong (Vice-president and Professor, Zhejiang Sci-Tech University)

3. 刘璇(浙江省市场监督管理局副局长)

Liu Xuan (Deputy Director of Zhejiang Provincial Market Regulation Bureau)

4. 王建(浙江省法学会副会长、浙江省公安厅党委专职副书记)

WANG Jian (Vice-president, Zhejiang Law Society)

第一单元: 主旨演讲: 高质量发展与反垄断法: 历史回顾与未来展望(09:00 – 10:50)

Panel 1: Keynotes: Anti-Monopoly Law: Historical Review and Future Prospects (09:00 – 10:50 UTC +8)

主持人/ moderator:

盛杰民(北京大学法学院教授)

Sheng Jieming (Professor of Law School of Peking University)

王先林(上海交通大学凯原法学院教授)

WANG Xianlin (Professor of Law School of Shanghai Jiao Tong University)

演讲人(每人不超过 20 分钟)/ Speaker (max. 20 min. per person)

1. 王晓晔(深圳大学特聘教授、中国社会科学院研究员)

题目: 反垄断法实施 15 年的回顾与展望

Wang Xiaoye (Professor of Shenzhen University; Professor of Chinese Academy of Social Sciences)

Topic: Review and Prospect of the Enforcement of the Anti-Monopoly Law for 15 Years

2. 德克•穆勒(德国联邦卡特尔局执法官员,博士)

题目: 德国与欧洲反垄断法: 历史发展与当前挑战

Dirk Moeller (Law Enforcement Officer of the Bundeskartellamt)

Topic: German and European Antitrust Law: Historical Development and Current Challenges

3. (人员待定)(国家市场监管总局反垄断执法一司执法官员)

题目: 待定

Law Enforcement Officer of the Anti-Monopoly Bureau of the State Administration for Market Regulation

Topic: To be confirmed

4. 林平(山东大学经济学院院长,教授)

题目: 反垄断监管学习

Lin Ping (Dean and Professor, School of Economics, Shandong University)

University)

Topic: Anti Monopoly Regulation Learning

与谈人 (每人不超过 8 分钟) / Comments (max. 8 min per Person)

1. 宁立志(武汉大学法学院教授)

Ning Lizhi (Professor of Law School of Wuhan University)

2. 张晨颖(清华大学法学院教授)

Zhang Chenying (Professor of Law School of Tsinghua University)

开放式讨论(总共10分钟)

Audience Q&A (max. 10 min.)

茶歇(10:50 - 11:05)

Tea break (10:50 – 11:05 UTC+8)

第二单元: 高质量发展与强化反垄断法的实施(11:05-12:35)

Panel 2: Strengthening the Enforcement of Anti-Monopoly Law $(11:05-12:35\ UCT+8)$

主持人/ moderator:

黄勇(对外经济贸易大学法学院教授)

Huang Yong (Professor of Law School of the University of International Business and Economics)

孙晋(武汉大学法学院教授)

Sun Jing (Professor of Law School of Wuhan University)

演讲人 (每人不超过 15 分钟) / Speaker (max. 15 min. per person)

1. 托马斯·弗里德里希·约瑟夫·阿克曼(德国慕尼黑大学法学院教授)

题目: 德国和欧洲竞争法中公共和私人执行的最新问题

Thomas Friedrich Josef Ackermann (Professor of Law School of the University of Munich, Germany)

Topic: Recent issues of public and private enforcement in German and European competition law

2. 卢雁(国家市场监管总局发展研究中心市场秩序部主任)

题目:数据隐私与经营者集中的协调与平衡

Lu Yan (Director of State Administration for Market Regulation Development Research Center)

Topic: Coordination and balance between data privacy and concentration of operators

3. 侯利阳(上海交通大学凯原法学院教授)

题目:我国"二选一"案件中的经济学分析:经验与不足

Hou Liyang (Professor of Law School of Shanghai Jiao Tong University)

Topic: Economic Analysis of the "Two Choice One" Case in China: Experience and Shortcomings

4. 江山(对外经济贸易大学法学院教授)

题目:论反垄断法下市场力量评估的规范构造

Jiang Shan (Professor of Law School of the University of International Business and Economics)

Topic: On the Normative Construction of Market Power Evaluation under the Anti-Monopoly Law

与谈人 (每人不超过 8 分钟) / Comments (total max. 8 min.)

1. 郑曙光(宁波大学法学院教授)

Zheng Shuguang (Professor of Law School of Ningbo University)

2. 戴健民(北京大成上海律师事务所律师)

Dai Jianmin (Beijing Dacheng Shanghai Law Firm)

开放式讨论 (总共 10 分钟) Audience Q&A (max.10min.)

午餐(12:35 – 14:00)

Lunch (12:35 – 14:00 UTC +8)

第三单元: 高质量发展与全面落实公平竞争审查制度(14:00-15:45)

Panel 3: Comprehensive implementation of fair competition review system (14:00

- 15:45 UTC +8)

主持人/ moderator:

李友根 (南京大学法学院教授)

Li Yougen (Professor of Law School of Nanjing University)

李胜利 (安徽大学法学院教授)

Li Shengli (Professor of Law School of Anhui University)

演讲人 (每人不超过 15 分钟/ Speaker (max. 15 min. per person)

1. 徐士英(华东政法大学教授 浙江理工大学特聘教授)

题目:公平竞争审查:成效与问题

Xu Shiying (Professor of East China University of Political Science and Law)

Topic: Fair Competition Review: Effectiveness and Issues

2. 孟雁北(中国人民大学法学院教授)

题目:公平竞争审查的理论、立法与实践

Meng Yanbei (Professor of Law School of Renmin University of China)

Topic: The Theory, Legislation, and Practice of Fair Competition Review

3. 韩伟(中国社科科学院大学法学院副教授)

题目:如何通过公平竞争审查去鼓励创新

Han Wei (Associate Professor, School of Law, University of Chinese Academy of Social Sciences)

Topic: How to Encourage Innovation through Fair Competition Review

4. 倪斐(南京师范大学教授、法学院副院长)

题目: 良法善治: 公平竞争审查制度的体系化构建

NI Fei (Professor and Vice Dean of Law School of Nanjing Normal University)

Topic: Good Law and Good Governance: Systematic Construction of Fair Competition Review System

5. 孙伯龙(杭州师范大学法学院副教授)

题目: 财税政策公平竞争审查的理论缺陷与补足

Sun Bolong (Associate Professor, School of Law of Hangzhou Normal University)

Topic: Theoretical Defects and Remedies in Fair Competition Review of Financial and Tax Policies

与谈人 (每人不超过 8 分钟/ Comments (total max. 8 min.)

1. 叶高芬(山东大学法学院研究员)

Ye Gaofeng (Professor of Law School of Shandong University)

2. 张占江(浙江大学光华法学院教授)

Zhang Zhanjiang (Professor of Law School of Zhejiang University)

开放式讨论 (总共 10 分钟)/ Audience Q&A (max. 10 min.)

茶歇(15:45 – 16:00)

Tea break (15:45 – 16:00 UTC +8)

第四单元: 高质量发展与数字平台反垄断(16:00-17:45)

Panel 4: Regulation of the Abuse of Dominance by Digital Platforms (16:00 – 17:45)

UTC+8)

Zoom Information:

https://kas-de.zoom.us/j/97769728028?pwd=ZXU3bitMVWtDeVowalpKdmFleURkQT09

Meeting-ID: 977 6972 8028

Kenncode: 888666

主持人/ moderator:

方小敏(南京大学法学院教授)

Fang Xiaomin (Professor of Law School of Nanjing University)

刘进(浙江理工大学法政学院教授)

Liu Jin (Professor, School of Law and Politics, Zhejiang Sci-Tech University)

演讲人(每人不超过 15 分钟)/ Speaker (max. 15 min. per person)

1. 丹尼尔•齐默 (德国波恩大学教授,曾任德国垄断委员会主席)

题目: 欧盟的数字市场法案: 强大平台的新规则

Dr. Daniel Zimmer (Professor of the Law School of the University of Bonn,

Germany)

Topic: The European Union's Digital Markets Act: New Rules for Powerful Platforms.

2. 弗洛里安·比恩 (德国维尔茨堡大学法学院教授,博士)

题目: 通过 DMA 和第 GWB19a 条对数字平台的有效监管: 欧洲和德国方法的比较

Dr. Florian Bien (Professor of the Law School of University of Wuerzburg, Germany)

Topic: Effective regulation of digital platforms through DMA and Sec.

"Effective regulation of digital platforms through DMA and Section 19a GWB:

A comparison between the European and German approaches"

3.叶卫平(深圳大学法学院教授)

题目: 数字平台反垄断的现状、争议和未来发展

Ye Weiping (Professor of Law School of Shenzhen University)

Topic: The Current Situation, Disputes, and Future Development of Digital Platform Anti-Monopoly

4. 宋亚辉(南京大学法学院教授)

题目: 网络平台的动态规制理论

Song Yahui (Professor of Law School of Nanjing University)

Topic: Dynamic Regulation Theory of Network Platforms

5. 喻玲(江西财经大学法学院教授)

题目:数字剥削性滥用反垄断执法的"不能"与法律分析逻辑的再调适

Yu Ling (Professor of Jiangxi University of Finance and Economics)

Topic: The "Impossibility" of Anti Monopoly Law Enforcement in Digital Eploitative Abuse and the Readjustment of Legal Analysis Logic

与谈人 (每人不超过 8 分钟) / Comments (total max. 8 min.)

1. 唐要家(浙江财经大学经济学院教授)

Tang Yaojia (Professor of School of Economics, Zhejiang University of Finance and Economics)

2. 郑艳馨 (西北政法大学教授)

Zheng Yanxin (Professor of Northwest University of Political Science and Law) 开放式讨论 (总共 10 分钟)/ Audience Q&A (max. 10 min.)

闭幕式(17:45-18:00)

Closing ceremony (17:45 – 18:00 UTC +8)

主持人/ moderator:

1. 王海峰(上海社科院法学所国际法室主任,研究员)

Wang Haifeng (Director and Professor of the International Law Department of the Law Institute of Shanghai Academy of Social Sciences)

总结人/Speaker:

2. 叶明(西南政法大学教授)

Ye Ming (Professor of Southwest University of Political Science and Law)

3. 丁茂中(上海政法学院教授)

Ding Maozhong (Professor of Shanghai University of Political Science and Law)